

## СОДЕРЖАНИЕ

<b>ПРЕДИСЛОВИЕ</b> .....	10
--------------------------	----

### **I. НАУЧНЫЕ СТАТЬИ**

<i>Адамова Н. Э.</i> Гражданская власть в представлении английских сепаратистов начала XVII в. ....	14
<i>Сидоренко Л. В.</i> Конституционные споры в Англии в отношении войны за независимость США.....	26
<i>Возгрин В. Е.</i> Немецкие колонисты и крымские татары в национальной политике Российской империи (XVIII–конец XIX в.) /часть II/.....	43
<i>Щеголев С. И.</i> Александр I и польская конституция 1815 года.....	79
<i>Синегубов С. Н.</i> Проблемы демократии в управлении Флотским союзом кайзеровской Германии в 1902–1908 гг.....	88
<i>Акимов Ю. Г.</i> Внешнеполитическая деятельность субъектов федерации и конституционный процесс в федеративных государствах (на примере Канады, Бельгии и Испании).....	97
<i>Барышников В. Н.</i> К вопросу о роли финляндско-германских экономических переговоров в мае 1940 г. для формирования военно-политического сотрудничества двух стран.....	108

### **II. НАУЧНЫЕ СООБЩЕНИЯ**

<i>Ганзенко Д. С.</i> XIV поправка к конституции США: дебаты в Конгрессе.....	120
---	-----

<i>Филимонов А. Е.</i> Проблемы восстановления союза и реконструкции юга в избирательной кампании 1864 г.....	131
<i>Яковлева М. Г.</i> Правовое положение русских эмигрантов во Франции, 1920–1930-е гг.....	139
<i>Чепик В. Н.</i> Вопросы реформирования НАТО и интеграционная политика Великобритании (1966–1967).....	147

### **III. ИСТОЧНИКОВЕДЕНИЕ И ИСТОРИОГРАФИЯ**

<i>Ушаков В. А.</i> Демократия и конституционное развитие США в отражении российских американистов.....	158
<i>Шершинева С. В.</i> Гражданская война в романе Джона Дефореста «Мисс Равенел уходит к северянам».....	179
<i>Петрова А. А.</i> Политическая система Испании эпохи Реставрации (правление Альфонса XII): взгляд русских путешественников.....	196
<i>Плат Т.</i> На пути к Западу? Конституция Латвии 1922 г.....	209
<i>Зиновьева О. О.</i> Журнал «Amerasia» как источник по американо-китайским отношениям 1940-х гг.....	219

### **IV. ИСТОРИЧЕСКАЯ АНТОЛОГИЯ**

Французский поверенный в делах Теодор де Лагрене о причинах финансовых затруднений российского дворянства и императорского кабинета (1833 год). Пер. с фр., вступительная статья и комментарии <i>Т. Н. Гончаровой</i> .....	228
Моряки-балтийцы в Гельсингфорсе в 1917 г. Вступительная статья, подготовка текста и комментарии <i>А. В. Смолина</i> .....	246

### **V. РЕЦЕНЗИИ**

<i>Ганелин Р. Ш.</i> В. Е. Возгрин. История крымских татар: очерки этнической истории коренного народа Крыма в четырех томах. Симферополь: Издательский дом «Тезис», 2013. Т. 1 – 872 с. Т. 2 – 940 с. Т. 3 – 880 с. Т. 4 – 620 с. ....	252
<i>Смолин А. В.</i> Ларс Вестерлунд. «Мы ждали вас как освободителей, а вы принесли нам смерть...» СПб.: Аврора-Дизайн, 2013. – 128 с.....	254

---

*Анисимов О. В. Е. В. Тарле: личное отношение (Б. С. Каганович. Евгений Викторович Тарле. Историк и время. СПб.: Изд-во Европейского университета в Санкт-Петербурге, 2014. – 357 с.).....*260

## **VI. ХРОНИКА**

Научные конференции, проведенные кафедрой истории Нового и новейшего времени (октябрь 2013 – март 2014).....270

Наши юбиляры (О. Ю. Пленков).....280

*Требования к подаче материалов в журнал.....*284

# CONTENTS

<b>PREFACE</b> .....	12
----------------------	----

## I. SCIENTIFIC ARTICLES

<i>Adamova N. E.</i> English separatists's view on civil magistrate in the early Seventeenth century.....	14
<i>Sidorenko L. V.</i> Constitutional contradictions in England relating the American war of Independence.....	26
<i>Vozgrin V. E.</i> German colonists and Crimean Tatars in the national policy of the Russian Empire (18 <sup>th</sup> – late 19 <sup>th</sup> century) /Part II/.....	43
<i>Schegolev S. I.</i> Alexander I and Polish constitution.....	79
<i>Sinegubov S. N.</i> Democracy problems in management of the Naval Union in Kaiser Germany in 1902–1908.....	88
<i>Akimov Y. G.</i> Constitutionalism and International Activities of the provinces/ regions of federations (the case of Canada, Belgium and Spain).....	97
<i>Baryshnikov V. N.</i> To a question on the role of the Finnish-German economic talks in May 1940 for the formation of political and military cooperation between the two countries.....	108

## II. SCIENTIFIC REPORTS

<i>Ganzenko D. S.</i> The fourteenth Amendment to the United States Constitution: Debate in Congress.....	120
<i>Filimonov A. E.</i> Problems of Restoration of the Union and Reconstruction of the South in the Presidential Campaign of 1864.....	131
<i>Yakovleva M. G.</i> The legal status of Russian emigrants in France (1920–1930).....	139

---

<i>Chepik V.</i> Some issues of NATO reforming and the British policy of integration (1966–1967).....	147
---	-----

### **III. CRITICAL STUDY OF SOURCES AND HISTORIOGRAPHY**

<i>Ushakov V. A.</i> Democracy and constitutional development of the United States in the reflection by Russian Americanists.....	158
<i>Shershneva S. V.</i> Civil war in J. Deforest’s novel “Miss Ravenell’s conversion from Secession to Loyalty”.....	179
<i>Petrova A. A.</i> The political system of the Spain Restoration during the reign of Alfonso XII: Russian travellers glance.....	196
<i>Plat T.</i> On the way to the West? Constitution of Latvia of 1922.....	209
<i>Zinovieva O. O.</i> The “Amerasia” review as the source on the U.S. – China relations in 1940s.....	219

### **IV. HISTORICAL ANTHOLOGY**

French chargé d’affaires Théodore de Lagrené on the causes of the financial difficulties of the Russian nobility and the Imperial cabinet (1833). Translated from the French, prolusion and comments by <i>T. Goncharova</i> .....	228
Baltic seamen in Helsingfors in 1917. Prolusion, text preparation and comments by <i>A. V. Smolin</i> .....	246

### **V. REVIEWS**

<i>Ganelin R. Sh.</i> V. E. Vozgrin. History of the Crimean Tatars: Essays on the ethnic history of the indigenous people of Crimea in four volumes. Simferopol: Publishing House “Thesis”, 2013. T. 1 – 872 p. T. 2 – 940 p. T. 3 – 880 p. T. 4 – 620 p.....	252
<i>Smolin A. V.</i> Lars Westerlund. “We were waiting for you as liberators, and you brought us death...”. St-Petersburg: Aurora-Design, 2013. – 128 p.....	254
<i>Anisimov O. V.</i> E. V. Tarle: personal attitude (B. S. Kaganovich. Evgueny Viktorovich Tarle. Historian and Time. St-Petersburg: Publishing House of the European University in St. Petersburg, 2014. – 357 p.).....	260

### **VI. CHRONICLE**

Conferences organized by the Chair of Modern and Contemporary history (October 2013–March 2014).....	270
Our Greetings (O. Y. Plenkov).....	280
<i>Requirements for submission of materials to the journal</i> .....	284